
Proposta aportacions de la Plataforma Aprofitem els Aliments (i en representació 
també d’ACAU Terrassa i fundació Àurea) per a la Consulta pública sobre la Llei 
3/2020 de prevenció de les pèrdues i el malbaratament alimentari   

Barcelona, 4/2/2021 

Atès que ja vam participar a la reunió sectorial i molts punts ja van sortir i es van 
recollir, afegim només algunes observacions i punts en els que creiem val la pena 
posar èmfasi (molts dels punts, ja els vam incloure a la nostra proposta inicial de 
2016): 

L’ajuda alimentaria. La majoria de les iniciatives d’ajuda alimentària de major 
dimensió tenen encara un patró marcadament assistencialista. Des de la PAA pensem 
que el volum de recursos econòmics i alimentaris pot ser utilitzat amb un ventall 
d’objectius molt més ampli que no pas fer arribar aliments a les persones i famílies 
més vulnerables. Aquests recursos poden servir també per a millorar l’equilibri 
nutricional dels beneficiaris, millorar la seva autoestima, reduir els excedents 
alimentaris, enfortir el teixit econòmic i social dels entorns on es concentren les 
persones més necessitades. 
Les entitats receptores d’ajuda alimentària. En un context de sobreproducció 
alimentària, finançar la compra d’aliments per destinar-los a la beneficència és una 
acció poc encertada des del punt de vista de l’optimització dels recursos públics. Els 
recursos econòmics que han de rebre les entitats han d’assegurar que tinguin les 
infraestructures, la capacitat logística i humana per facilitar l’accés als aliments als més 
desfavorits. 
 

 Des de les entitats la gran mancança segueix sent d’infraestructura, (càmares 
frigorífiques, congeladors, vehicles adaptats) i personal. Sense menystenir els 
voluntariat,  cal d’una banda professionalitzar el sector i de l’altre oferir feina 
als col·lectius desafavorits. Per tant cal concretar i buscar la manera de fer 
arribar els recursos econòmics a les entitats i dignificar la feina que es duu a 
terme des d’aquestes.  

 cal repensar com fer la distribució d’aliments: els frescos són els que més es 
malbaraten i els que menys arriben a les famílies.  Aquests productes no 
s’haurien de repartir només un cop al mes (com fem la majoria d’entitats), sinó 
que caldria una distribució per exemple setmanal, o variable segons 
disponibilitat, cosa que no és fàcil, mancarien molts recursos (d’espai, franges 
horàries més amples, per tant, és imprescindible més personal, més 
infraestructures i posar més mitjans per incrementar l’espigolament i de retruc 
l’aprofitament de les pèrdues del camp.  

 Pel que fa al peix fresc, poc present i insuficient en les canalitzacions a les 
entitats socials es podria explorar el projecte francès “Le panier de la mer” 
d’aprofitament del peix sense sortida comercial. 

 cal treballar molt quins criteris de selecció de productes es fa abans que arribin 
a les entitats (no volem ni podem ser “el contenidor ètic per llençar la 
orgànica”) 



 Datació d’aliments envasats. Algunes entitats segueixen insistin també en seguir 
fent difusió sobre les Dates DE CADUCITAT/Consum preferent per evitar el rebuig 
d’aliments aptes per al consum per part dels usuaris finals.  

 Detectem que cal fer arribar encara més recursos educatius sobre prevenció 
del malbaratament alimentari a les famílies beneficiàries dels programes 

 No és fàcil adequar el volum que pot arribar, al volum i qualitat que es pot 
distribuir. Caldria treballar més enxarxats. En aquest sentit, Alguna eina 
tecnològica ens hauria d’ajudar a lligar oferta i demanda, tant a escala 
donants-entitats com entitats-beneficiaris (a Terrassa El Rebost està fent algun 
intent, però manquen recursos). Fundació Àurea per ex, està treballant en el 
desenvolupament d’una Web/ Plataforma que permeti compartir donacions  
d’aliments entre entitats. La idea és que l’app serveixi per a publicar les 
donacions que arriben a una entitat i que no poden asumir per tal que altres 
entitats li puguin donar sortida (van una mica més lents del desitjat perquè 
l’equip és limitat i cada cop atenen més entitats però esperen poder-la activar 
en uns mesos).  

 Insistim de nou en la necessitat d’una Taula permanent i fons econòmic. 

Creiem necessari dotar la llei d´un instrument en forma de taula permanent que 
aglutini els diferents agents de la cadena alimentaria al mateix temps que les 
organitzacions i entitats socials. Una taula que proposi acords, accions conjuntes, 
difongui bones pràctiques i impulsi diferents campanyes per conscienciar, educar i 

sensibilitzar en la prevenció del malbaratament dels aliments.   
 Finalment recordem que una llei que alliberi de responsabilitat als donants d’aliments, 

pot promoure la qualitat i quantitat de donacions (Llei del Bon Samarità). Aquestes 
pors a la donació encara són força extenses per ex. a nivell d’escoles i altres centres 
educatius. 

  
  

 

 


